PLANT NUTRITION AND FIRE

首页 期刊介绍 编 委 会 投稿指南 期刊订阅 联系我们 留 言 板 English

植物营养与肥料学报 » 2010, Vol. 16 » Issue (5):1100-1107 DOI:

研究论文 最新目录

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

<< Previous Articles | Next Articles >>

氮素运筹对夏玉米产量形成与氮素利用效果的影响

丁民伟1,2, 杜 雄1, 刘梦星1, 张建恒1, 崔彦宏1*

1河北农业大学农学院,河北省作物生长调控实验室,河北保定 071001;

2石家庄市农林科学研究院,河北石家庄 050041

Effects of nitrogen management modes on yield formation and nitrogen utilization efficiency of summer maize

DING Min wei1,2, DU Xiong1, LIU Meng xing1, ZHANG Jian heng1, CUI Yan hong1**

1 College of Agronomy, Agricultural University of Hebei/ Hebei Key Laboratory of Crop Growth Regulation, Baoding, Hebei 071001, China; 2 Shijiazhuang Academy of Agriculture and Forestry Sciences, Shijiazhuang, Hebei 050041, China

摘要 参考文献 相关文章

Download: PDF (1054KB) HTML 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 以郑单958玉米为材料,研究了氮素运筹对夏玉米产量形成与氮素利用效果的影响。结果表明,合理氮素运筹能显著提高夏玉米果穗的穗粒数、粒重、容重以及整个生育时期植株的氮素积累量,经济产量增加16.4%。施氮量与夏玉米秸秆、子粒的氮素累积量呈极显著正相关;但在相同施氮量下,分期施用对其无显著影响。施氮量超过 N 300 kg/hm²,且于花粒期施氮,营养器官氮素转运量显著降低,营养器官和子粒的含氮量及累积量升高,出现了氮素奢侈吸收现象,导致氮素的表观利用率、农艺效率、生理效率、干物质和子粒生产效率显著降低。转运氮贡献率与施氮量足显著的二次曲线关系。在本试验条件下,最佳施肥量为N 300 kg/hm²,采用种肥配合大喇叭口期一次追施为宜。

关键词: 夏玉米 氮素运筹 产量形成 氮素利用效果

Abstract: A field experiment was conducted to study the effects of nitrogen management modes on yield formation and nitrogen utilization efficiency of summer maize, Zhengdan 958. The results showed that the rational nitrogen management could remarkably increase the kernel numbers of ear, kernel weight, bulk density, grain yield, biomass and plant nitrogen accumulation of the summer maize, and the grain yield was increased by 16.4% due to the nitrogen application. There were significant positive correlations between the nitrogen uptakes in stalk, grain and nitrogen application amounts, while split applications of nitrogen in the same application rate had no significant effects on the nitrogen uptake amounts. When the nitrogen application rate was beyond 300 kg/ha with a spilt application at flowering and milky stage, the transfer nitrogen to grain was decreased significantly. Moreover, with the increase of the nitrogen application rates the nitrogen contents and accumulations in maize straw and grain were continuously increased, and extravagant nitrogen absorption happened, therefore the apparent utilization ratio, agronomic efficiency, physiological efficiency, dry matter production efficiency and grain production efficiency of nitrogen were decreased remarkably. The contribution ratio of nitrogen to grain showed a fluctuation from an initial rising to a drop. Under the condition of the experiment, the 300 kg/ha of nitrogen application is the optimum amount for high yield and nitrogen utilization efficiency, and it is reasonable to change split nitrogen applications at different growing stages to the applications at the seeding and 12-leaf stage.

Keywords: summer maize nitrogen management yield formation nitrogen utilization efficiency

Received 2009-12-02; published 2010-04-11

引用本文:

丁民伟1,2, 杜 雄1, 刘梦星1, 张建恒1, 崔彦宏1*.氮素运筹对夏玉米产量形成与氮素利用效果的影响[J] 植物营养与肥料学报, 2010,V16(5): 1100-1107

DING Min wei1,2, DU Xiong1, LIU Meng-xing1, ZHANG Jian-heng1, CUI Yan-hong1*.Effects of nitrogen management modes on yield formation and nitrogen utilization efficiency of summer maize[J] Acta Metallurgica Sinica, 2010,V16(5): 1100-1107

Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- **▶** RSS

作者相关文章